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Slovenská krajská města ohlásila radikální zvýšení daní.
Nepopulárnímu opatření se vyhnou jen dvě
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SLOVENSKO: K ráznému kroku musí krajská města přistoupit
kvůli problémům se sestavováním vyrovnaných rozpočtů. Avizují,
že daně půjdou nahoru o více než čtvrtinu. Za vinu to dávají
předchozí vládě, která se prý na ně „vykašlala“.

Krajská města ohlásila zvyšování daní
Krajská města s výjimkou Trnavy a Banské Bystrice, která již zvyšovala daně v loňském roce, budou
vybírat od obyvatel vyšší poplatky. Primátor Trenčína Richard Rybníček říká, že se složitou situací se
budou muset zvyšováním daní vypořádat nejen krajská města, ale i mnoho dalších měst, která jsou členy
Unie měst Slovenska (ÚMS). / Zdroj: TV Pravda

Primátoři všech krajských měst Sdružení K8 se setkali v Banské
Bystrici, kde si dohodli jednání iv souvislosti se vznikem nové vlády.
Společně se chtěli seznámit s jejím programovým prohlášením, ve
kterém identifikovali momenty s možnými pozitivními vlivy na
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samosprávy pro jednotlivé oblasti. Zároveň věnovali pozornost
sestavování svých rozpočtů. Zdůraznili, že města se nacházejí ve
špatné finanční situaci.

„V komunikaci s minulou vládou jsme opakovaně apelovali, také před
Národní radou či Úřadem vlády, a upozorňovali na problémy, které
máme s dopady přijímané legislativy. Bohužel naše připomínky a přání
nebyly vyslechnuty,“ řekl banskobystrický primátor Jan Nosko. Většina
samospráv proto podle něj musí přistoupit k nepopulárním opatřením.
„Momentálně se nacházíme v poměrně obtížné situaci sestavování
vyrovnaných rozpočtů. Připravit je je v této situaci prakticky nemožné.
Všechna krajská města, s výjimkou Trnavy a Banské Bystrice, která to
již učinila, budou zvyšovat daně,“ objasnil Nosko.

Přestože vedení města pod Urpínem se loni podařilo rozpočet
vyrovnat, neposkytlo dotace pro různé oblasti. Letos je prý situace
podobná, ale vyrovnaný rozpočet sestavit dokáží.

Primátoři K8 v Banské Bystrici

Rybníček: Nemáme na výběr
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\"Nejen většina krajských měst, ale i mnoho dalších, se musí vypořádat
se složitou situací zvyšováním daní,\" tvrdí primátor Trenčína a zároveň
prezident Unie měst Slovenska Richard Rybníček. „Nikdo z nás nemá
na výběr. Jinými slovy, nemáme šanci řešit něco jiného. Kdybychom to
neudělali, opravdu bychom nedokázali naplňovat služby pro obyvatele
nejen v kvalitě, ale také v kvantitě. Dotklo by se to každodenního života
lidí a to si opravdu nemůžeme dovolit,“ říká.

Rybníček pokračoval, že minulá vláda se na ně „vykašlala“, přijala
balíčky, pozvyšovala mzdy učitelům a ve veřejné správě. „Pro
samosprávu je to nyní katastrofické. Přidali nám výdaje, ale nedali
příjmy. Dnes na nás lidé zahlížejí, ale to by měli na stát a ty, kteří nás
ignorovali. To, co teď děláme, je jen to, na co jsme upozorňovali ostatní
tři roky s tím, že nebudeme mít na výběr,“ poznamenal. Vzápětí
vysvětlil, o kolik by daně měly jít vzhůru.

„Kromě navyšování cen zboží a služeb je zde i kumulativní inflace. Za
ostatní čtyři roky je na úrovni přibližně 27 procent. Čili zvyšovat se to
bude minimálně o tu inflaci, možná ještě o něco víc,“ uzavřel Rybníček.

Předseda Sdružení měst a obcí Slovenska (ZMOS) Jozef Božik
potvrdil, že velká část měst a obcí, která nezvyšovala poplatky minulý
rok, se v tom aktuálním také zvyšování daní nevyhne. "Aby si vytvořila
alespoň základní předpoklady pro udržení služeb, které občanům
poskytuje," řekl. Zdůraznil, že jsou samostatné sazby pro byty, rodinné
domy, zahrady, garáže či podnikatelské budovy. „Je to různorodé. V
průměru očekáváme, že někde to půjde o 30, 40 procent, jinde io 70 či
80 procent nahoře. Záleží na regionu, daném městě či obci,“ doplnil.

Analýza dopadů

Nosko připomněl, že nedávno měl v Banské Bystrici setkání s
předsedou parlamentu Petrem Pellegrinim (Hlas), kterého upozorňoval,
že pro samosprávy je důležitá předvídatelnost vývoje. Apeloval na něj,
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že pokud se budou přijímat jakékoli legislativní změny s finančním
dopadem na samosprávy, měla by se provádět analýza těchto dopadů.

„Abychom měli možnost vyjádřit se k nim, případně přijmout přechodná
období, která nám umožní připravit se na to,“ říká Nosko. Šéf
parlamentu podle něj slíbil, že se samosprávami budou intenzivně
komunikovat. \"Věřím, že to dodrží a diskuse, is jednotlivými resorty,
bude konstruktivní,\" uvedl s tím, že po nástupu nové vlády už měli
několik setkání.

„Mluvili jsme o odložení zákona o uložení odpadu na skládku, což má
samozřejmě finanční dopady na samosprávy. S resortem dopravy se
jednalo o odložení stavebního zákona, uvažujeme také nad odložením
zákona o územním plánování,“ zmínil Nosko některá témata.

Které daně půjdou nahoru?

Samosprávy vybírají daň z nemovitostí, za psa, prodejní automaty,
ubytování, také poplatky za komunální odpad a za rozvoj. V
současnosti ještě není zcela jasné, které daně konkrétně zvýší krajská
města, ale dá se předpokládat, že půjdou \"ve stopách\"
Banskobystričanů či Trnavčanov.

Primátor Bratislavy Matúš Vallo už avizoval, že se starostkami a
starosty městských částí se rozhodli zvýšit daň z nemovitosti v průměru
o 35 procent a poplatek za odpad o 30 procent. Tvrdí, že jde o
nezbytný krok, aby si Bratislava dokázala zachovat základní standardy
údržby a služeb. Zda se daň a poplatek zvýší, rozhodnou v prosinci
bratislavští městští poslanci.

JAK CHCE HLAVNÍ MĚSTO ZVÝŠIT DANE
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U dane z nemovitostí pro byty a rodinné domy se navrhuje zvýšit
sazba v závislosti na lokalitě z dosavadních 0,90 - 1 euro za
čtvereční metr na 1,20 - 1,35 eura za čtvereční metr. V praxi by to
znamenalo, že například majitel bytu v Dúbravce o rozloze 50
čtverečních metrů by po úpravě platil daň 60 eur ročně a ne
dosavadních 45 eur.
Zvyšování by se však nemělo dotknout seniory. V současnosti mají
lidé nad 65 let a držitelé průkazu ZTP úlevu na dani z nemovitosti
ve výši 60 procent, návrh počítá s jejím zvýšením na 70 procent.
To znamená, že například senior, který platí za byt o rozloze 100
čtverečních metrů ve Starém Městě, tedy v nejdražším daňovém
pásmu, 40 eur, by nově zaplatil 40,50 eura. Kromě toho se zavádí
50procentní úleva na stavby a nebytové prostory nebo jejich části
užívané ke sportu.
Návrh počítá i se zvýšením poplatku za odvoz komunálního
odpadu, který nebyl měněn devět let. V konkrétních číslech bude
úprava těchto poplatků znamenat, že částka za odvoz 120-litrové
nádoby na odpad ve dvoutýdenním intervalu se zvýší ze
současných 86 na 112 eur za rok.
Samospráva iv tomto případě hovoří o modelu úlevy. V případě
zájmu bude možné přejít na čtyřtýdenní interval odvozu odpadu.
Suma se tak změní na 56 eur za rok.

Zdroj: TASR

V Banské Bystrici rozhodli už loni o 20procentním zvýšení daně z
nemovitosti u zahrad, zastavěných ploch a nádvoří, u pozemků, na
kterých jsou hospodářské lesy, průmyslových stavbách a stavbách k
podnikání. Ve finančním vyjádření je to 6 eur za čtvereční metr, dříve to
bylo o euro méně. U stavebních pozemků to „vyskočilo o 60, ale u bytů
až o 100 procent –   z 50 centů za čtvereční metr na 1 euro. Zvýšili také
sazbu daně za ubytování na osobu a přenocování z jednoho eura na
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dvě. Paušální poplatek za komunální odpad šel nahoru z 10 centů na
osobu a den na 13 centů.
Trnava naposledy zvyšovala daň z nemovitostí v roce 2020. „Aktuální
sazba je jedno euro za čtvereční metr ročně u bytů, domů a garáží. U
nebytových prostor pro podnikání je to 5 eur za čtvereční metr,“
ozřejmila mluvčí města Veronika Majtánová.

Jako příklad uvedla tamní samospráva dvoupokojový byt (55 m2), za
který platí Trnavčania měsíčně 4,58 eur, při čtyřpokojovém (90 m2) je
měsíční podíl daně 7,50 eur. Obyvatelé rodinných domů platí za
přízemní dům (s výměrou zhruba 80 m2) 6,67 eur měsíčně, za dům se
dvěma podlažími je to 8 eur.

ZDROJ

Prosím podpořte náš projekt!

Bez vaší pomoci se neobejdeme. Vaše příspěvky pomáhají zvládat
opakující se měsíční platby a udržet portál v chodu. Potřebujeme
vaši pomoc a podporu

CZK účet ve FIO bance (správce Slovanský Svět) :

Ú:2902573480/2010 
 IBAN:CZ4320100000002902573480 SWIFT: FIOBCZPPXXX

EURO účet ve WISE bank (správce Jie Liang) :

IBAN: BE62967308702361 Swift:TRWIBEB1XXX 
 Adresa banky: WISE EUROPE SA, Avenue Louise 54, místnost S52

Brusel 1050, Belgie

                              Děkujeme
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Upozornění: Tento článek je výlučně názorem jeho autora. Články,
příspěvky a komentáře pod příspěvky se nemusí shodovat s postoji
redakce cz24.news. Medicínské a lékařské texty, názory a studie v
žádném případě nemají nahradit konzultace a vyšetření lékaři ve
zdravotnickém zařízení nebo jinými odborníky.
 
 


